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| „Az erdőgazdálkodás csak olyan országokban tudott eredményeket 
elérni, ahol politikai hullámverések nem zavarták meg a fejlődés 

\ útját és menetét.'' 
Kaán Károly 

A fenti idéze t fogad ta a K ö z g y ű l é s r e 
é rkeze ike t a b b a n a h a t a l m a s s á t o r b a n , 
m e l y n e k k ö l t s é g e oly m a g a s r a to rnáz ta 
az 1997. év i V á n d o r g y ű l é s r é szvé te l i d í -
j át. Á m m o s t is b e b i z o n y o s o d o t t , h o g y 
a m i n ő s é g e t m e g ke l l f izetni (a s z o m o 
rúbb az, h o g y s o k a k n a k n incs m i b ő l ) . 

Aki tavaly őssze l v a g y idén tavassza l 
j á r t az Ipo ly par t ján , aho l m o s t az Ipoly 
E r d ő Rt . vendég lá tó i fogad ták a m e g j e 
lenteket , t apasz ta lha t ta , h o g y va ráz s l a to s 
do lgok tör téntek . 

A z egykor i s z e m é t d o m b he lyén gusz 
tusos farácsos ke r í t é s se l k ö r b e v e t t p a r k o 
ló, a hé tvég i p a r k k i s s é e l h a n y a g o l t te
rü le te felúj í tva é s z á s z l ó d í s z b e öl tözte t 
ve, g y ö n y ö r ű e n nyí r t g y e p e n az á rnya t 
adó fák alatt p a d o k vár ták a v e n d é g e k e t . 
A d ró tke r í t é seke t be fu to t t ák a t avassza l 
vetet t ha jna lka fo lyondárok . 

A z Ipo ly -pa r t l ioz k ö z e l i r é s z e k e n is 
e g y - e g y fűzfa alá e lhe lyeze t t p a d j e l ez t e 
a v e n d é g l á t ó k f i gye lmességé t . Márton Krisztina és Kiss Szilvia énekesek 

A tér k ö z e p é n - m i n t ha jdan Al i ba
sáé - állt a k ö z p o n t i sá tor , sa rka in és ol
d a l á n k i u g r ó „ b á s t y á k k a l " . E z e k b e n a 
b á s t y á k b a n h e l y e z t e el az Ipoly E r d ő Rt. 
a mun íc ió t . A K ö z g y ű l é s h iva ta los e l 
s ő feléig csak „vak tö l t ény t " fogyaszt
ha t t unk a j é g h i d e g üd í tők és a k á v é e re 
j é i g . A z é h e s e b b j e virs l ivel mulasz tha t t a 
éhé t . 

F e g y e l e m , t i s z t a ság , r endeze t t s ég , 
n y u g a l o m áradt az e g é s z területen a 
m i n d e n r e k í v á n c s i s k o d ó m e g j e l e n t e k 
felé. 

P o n t b a n 14 ó rako r Goldperger And
rás l e v e z e t ő e lnök lépet t a m i k r o f o n h o z 
és ü d v ö z ö l t e a j e l e n l é v ő k e t , ma jd felkér
te a B a l a s s a g y a r m a t i Réz fúvós Kvinte t 
tet (Tóth Miklós, Ember Péter, Rampa-
sek Tamás, Gyimesi László, Veres Ta
más) és ké t bájos ifjú hö lgye t , Márton 
Krisztinát és Kiss Szilviát - m i n d k e t t ő 
é n e k - m ű s o r u k megta r t á sá ra . 

SCHMOTZER ANDRÁS elnök megnyitja a 
közgyűlést. 

Tisztelt Közgyűlés! Kedves Tagtársak! 
Kedves Vendége ink! Hö lgye im és Ura im! 
A szokásos éves nagy rendezvényünk színhelyének megválasz

tása nem véletlenül eset t Balassagyarmatra , az Ipoly E rdő Rt.-re, 
hiszen Egyesületünk történetében m é g az elmúlt 131 év alatt nem 
került sor a térségben ilyen rendezvényre . 

Miért döntöt tünk e helyszín mellet t? 
- Mert az itt do lgozó szakemberek kifejtették abbéli szándéku

kat, hogy ismerje m e g az ország szakembergárdája ezt a csodála
tos, bar nem k ö n n y ű természeti v iszonyok között gazdálkodó egy
séget. 

- Mert az e lőző néhány évt izedben mos tohán bánt az irányítás 
e térséggel. Végre sikerült ki lábalni nem kis erőfeszítések árán a 
hul lámvölgyből . 

- Palócország fővárosa különös hangulatot áraszt magából , 
ez a térség számtalan nagyságot adott a magyar történelemnek 
mind a művésze tekben, mind a tudományban. 

Engedjék m e g , hogy köszöntsem a 4000 fős tagságunkat repr
ezentáló 360 küldöttet és va lamennyi tisztelt je lenlévőt . Külön tisz
telettel köszöntöm külföldi vendégeinket : 

- Dipl. Ing. Bertram Blint, Ausztria Erdészed Egyesüle tének 
elnökét, 

- Walter Hartnumt. a Bajor Erdészeti Egyesület volt elnökét, 
a Német Erdészeti Egyesület képviseletében, 

- Friedrich Prandl urat, az O E E tiszteletbeli tagját, 
- Manfréd Zielkét, az O E E tiszteletbeli tagját, 
- Dipl. Ing Roland Migendeét. az O E E tiszteletbeli tagját, 
- Orf. DL FranzRatz főerdőtanácsost , Ausztria képviseletében, 
- Jan Michalikot. a határon túli Erdőigazgatóság képvise

lőjét. 

Köszöntöm az O E E magyar tiszteletbeli tagjait, dr. Madas And
rást és dr. Szó'nyi Lászlót, dr. Török Gábort, az Ipoly Erdő Rt. 
igazgatóságának elnökét, Kondor Endrét, az Ipoly Erdő Rt. vezér
igazgatóját, a házigazdánkat . 

Köszöntöm Juhász Pétert. Ba lassagyarmat város polgármeste
rét, Dauner Mártont, az F M Erdészet i és Faipari Hivatal elnökét, 
dr. Kovács Mátyást, a K T M Természe tvéde lmi Hivatalának főosz
tályvezetőjét, dr. Becker Lászlót, a KVI osztályvezetőjét, dr. Ko
loszár Józsefet, a Soproni Egye tem rektorát, dr. Faragó Sándort, 
a Soproni Egyetem Erdőménlök i Kar dékánját, dr. Sólymos Rezsőt, 
az M T A Erdészet i Bizot tságának elnökét, dr. Führer Ernőt, az 
ERTI főigazgatóját, dr. Tóth Istvánt, az O M B K E volt elnökét, Bar-
tos Istvánt, a Nógrád megye i M T E S Z elnökét, és végezetül kö 
szöntöm az Ipoly E rdő Rt. va lamennyi munkatársát . 

• 
Dr. Török Gábor, az Ipoly E rdő Rt. igazgatótanácsának elnöke 

üdvözlő szavai után Kondor Endre vezérigazgató lépett a mikro
fonhoz. 



KONDOR ENDRE 

Tisztelt Vendége ink , kedves Kol légáim! 
A ház igazdák nevében szeretettel k ö 

szön töm e sátor kedves közönségét . 
Szere te t te l k ö s z ö n t ö k m i n d e n k i t M a 

dách Imre, Mikszá th Kálmán városában, a 
jó pa lócok földjén. 

E r d ő g a z d a s á g u n k s z á m á r a m e g a d t a a 
sors azt a lehetőséget , hogy a sok évt izedes 
vendéglátást , melye t a m i e rdészgárdánk 
országszer te eddig kapot t a vándorgyűlése
ken, mos t v iszonozhassuk. 

A m i k o r e lha t á roz tuk , h o g y vá l l a lko
zunk e vándorgyűlés megrendezésére , erőt 
adott nekünk az a megtapaszta l t összefo
gás, mel lyel a testet és lelket nyomorí tó 
mély gazdasági gödörből k ikapaszkodtunk. 
Ráébredtünk, hogy van már erőnk; min t 
amikor a beteg ember a betegágy összes 
nyavalygását odahagyja, s ráeszmél újult 
erejére. És eléri őt az a hiú büszkeség, mely 
arra sarkallja, hogy bizonyí tsa ö n m a g a és 
környezete előtt újult erejét és teljesítőké
pességét . 

Ezzel az egészséges hiúsággal és büsz
keséggel szeretnénk mos t szűkebb hazán
kat, az általunk művel t , kezel t börzsönyi és 
cserháti erdőket, m u n k á n k gyümölcsé t be
mutatni . Szerény és kollegiál is vendéglátói 
szeretnénk lenni Önöknek , Nektek. Ha hi
ba csúszik házigazdái szerepünkbe , kérjük, 
nézzék el, nézzétek el. 

Egyesület i tagságom kezdete, 1957 óta 
nagyon sok vándorgyűlésen megfordul tam. 
Többek között azt lá t tam mindig, hogy a 
vándorgyűlés nem csupán a küldöt tek köz
gyűlése, hanem a magyar erdész társadalom 
nagy-nagy találkozója. És ez így j ó ! Na
gyon-nagyon j ó l van ez így! 

Ezért vettük a bátorságot Szabó Ferenc 
kol légámmal , Salgótarjáni Erdészetünk ve
zetőjével, helyi csopor tunk elnökével ah
hoz, hogy meghívjuk ide az ünnepi vacso
r á r a g a z d a s á g u n k é s h e l y i c s o p o r t u n k 
nyugdíjas egyesület i tagjait, akik közül so
kan talán soha nem jár tak vándorgyűlése
inken. Kérem Elnök úr és az e lnökség utó
lagos engedélyét , engede lmét . Nyugdí jas 
kol légáink közül 52-en fogadták el a meg
hívást. Tisztelettel köszön töm őket és ké
rem, érezzék jó l maguka t . 

Aktív szel lemi dolgozóink nagy része is 
itt van, akik nagy többségben egyesület i ta
gok. Ő k a rendezők, szervezők a ma i na
pon is, a holnapi napon is aktívak. Szeret
ném őket is megt iszte lni köszön tésemmel . 

N e m jöt tek el - a betegeken kívül ter
mészetesen - meghívás el lenére a kicsiny
hitűek, a sértődöttek, vagy más , dölyfös 
csoportokhoz tartozók. O k úgy tűnik, nem 
hisznek az Ipoly E r d ő Részvénytá rsaság 
v é g l e g e s f e l e m e l k e d é s é b e n , é s - m i n t 
egyetlen olyan szervezet , me ly szakunkat 
össze ta r tan i , ta lpon tar tani és e lő rev inn i 
tudja - az Országos Erdészet i Egyesü le t 
e re jében . Őke t n e m k ö s z ö n t ö m innen a 
messze távolból . 

Kondor Endre 
köszönti a megjelenteket 

Erdőgazdaságunk a kárpótlás előtt 69 
600 ha állami erdőterületet kezelt a Bör
zsöny és a Cserhát hegységben. 5300 ha-t 
je löl tünk ki kárpótlásra. A földhivatali át
veze tések , b e j e g y z é s e k után 64 3 0 0 ha 
kincstári erdőt fogunk kezelni . 

T i z e n e g y e r d é s z e t és egy g é p j a v í t ó 
üzem működik gazdaságunknál . 

Erdésze te inkné l j e l l emzően egy erdé
szetvezető, egy műszaki vezető, két admi
nisztrátor kolléga dolgozik. Harminc erdő
mérnök, k i lencvenkét kerületvezető erdész
t echn ikus áll a l k a l m a z á s b a n c é g ü n k n é l . 
Összes lé t számunk a tegnapi napon 345 fő, 
melyből 5 7 % szellemi, 4 3 % fizikai dolgo
zó. 

E r d ő f e l ú j í t á s a i n k a t 8 0 % - b a n t e r m é 
szetes úton végezzük. 

Erdősítési hát ra lékunk 76 ha, ez 1992 
óta a felére csökkent . 

Faki termelésünk évi 150 000 bruttó m . 
A kitermelési lehetőség az üzemtervek sze
rint 270 ezer m . Faiparunkat teljes mér
tékben privatizáltuk. Cégünk adózás előtti 
e redménye 1996-ban 50 mill ió forint volt. 
Évek óta banki hitel nélkül gazdálkodunk. 

Igen tisztelt hal lgatóság! 
Kis t ü r e l m ü k e t k é r e m m é g . N é h á n y 

gondola tomat ké rem fogadják be, ha azok 
befogadásra é rdemesek . 

Akik tavaly ott voltak Szegeden, emlé
k e z n e k ar ra , h o g y m e g h í v á s o m b a n azt 
mond tam, azokat várjuk Balassagyarmatra 
szerete t te l , akik B e d ő Albert gondola tá t 
sz ívükbe zárják és aszerint cselekszenek. A 
tavalyi j e lmonda t így hangzott : 

„Szeressük hazánkat , 
nemzetünket é s szakunkat hűséggel , 

egyetértéssel és összetartással / 
(Bedő Albert) 

Nos, döntse el mindenki , hogy tiszta lel
kiismerettel ül-e itt. Mert az egyetértés és 
összetartás az elmúlt esztendőben is bekor-

molódot t szakunk és egyesületünk életé
ben. N e m állítottam fel itt gyóntatószéket. 
Gyónjon m e g mindenki önmaga előtt, és 
Istenünk, istenként szeretett erdőnk előtt. 
Kérem, hogy egy hónapban legalább egy
szer tartson mindenk i félórás meditációt 
kedvenc erdőrészletének egyik tuskóján ül
ve. 

J e l e n v á n d o r g y ű l é s ü n k j e l m o n d a t a , 
mely néhány órán át itt függ a szemünk 
előtt, sajnos keményen aktuális. Pedig Ka
án Károly több, mint 90 éve vetette papírra 
ezt a gondolatát . 

N e m kell hangsúlyoznom, hogy a mai 
pol i t ikai hu l l ámverések százfelé húzzák 
szét az erdészszak egységét, s milyen ke
m é n y e n ostromolják az erdőt. 

Szétszórtan élünk. Négy minisztérium 
hivatalnokainak akarata, vadászati, termé
szetvédelmi, vadászkamarai törvények el
len tmondó paragrafusai , hatósági hatalmi 
törekvések szövevénye hatja át az erdész 
életét s az e rdő sorsát. Pedig lehetne ezt 
másként ! Élhetünk szétszórtan, dolgozha
tunk m a g á n e r d ő b e n vagy k incs t á r iban , 
nemzeti parknál vagy részvénytársaságnál, 
ha tóságná l vagy erdészkerületben, de az 
erdészeti polit ika, a szakma, a szak lehetne, 
legyen egységes , egy! 

Hónapok, évek óta, észrevétlenül, szinte 
tuda tom alatt fogalmazódik bennem az er 
dó ' új fohásza . A mai napra e fohász im-
púrumát papírra vetettem. íme : 

Fohászkodom hozzáto k emberek , ter -
mészeteteknél fogv a Iste n csúcsraga -
dozói! 
- Ügyesked ő kufárokna k ne engedjé -

tek testemet szétdarabolni . 
- Hatalm i dölyfötöke t n e rajta m éljé -

tek ki ! 
- N e engedjétek , hog y megérintse n 

engem a Ti egymás iránti jö ve delem-
és pénzirigységetek . 

- N e élősködjete k rajta m dölyfö s bü -
rokraták, pénzsóvá r erdőgazdálko -
dók, sanda politikusok ! 

- Szabadítsato k me g enge m a  fáima t 
nyúvő kics i é s nag y f a tolvaj októl, a 
vadjaimat rabló kicsi és nagy vador-
zóktól. 

- Használjáto k bátra n értékeimet . 
Tudjátok már hol vannak értékhatá-
raim, ne lépjétek túl azokat . 

- Óvjato k enge m a  sötétzöldek máni -
á k u s , már-má r b e t e g e s termé -
szetvédelmétől. Természet i értéke -
im védelmé t bízzátok kiművelt , tu -
dós koponyákra . 

- A  fa , a  cserje , a  millió lág y szárú , a 
vad, a  rovar , mind-mind a z enyém . 
Véssétek eszetekbe: Ti csak átmene-
tileg kaptáto k használatr a istenei -
tektől! 

- H a életbe n hagytok , ne m teszle k 
gyorsan gazdaggá, de megóvlak tite-
ket a szegénységtől. 



FŐTITKÁRI BESZÁMOLÓ 
l J 
DR. SZIKRA DEZSŐ: 

Tisztelt Közgyűlés! Kedves Kollégák! 
Egyesületünk 13 1 éve s történetébe n m a tartju k a  67 . 

Vándorgyűléssel egybekötöt t közgyűlésünket , it t Balas -
sagyarmaton pedi g els ő alkalomma l találkozunk . 

Mielőtt az elmúlt 15 hónap eseményei re beszámolnék, 
szakmatörténeti évfordulókról szeretnék röviden megemlé
kezni az elmúlt évek főtitkári beszámolóihoz hasonlóan. 

A főtitkár beszámolóját tartja 
Egyik legkiemelkedőbb erdészpolitikusunk, Egyesületünk egykori alel
nöke Kaán Károly születésének 130. évfordulója néhány hete, július 
12-én volt. Egy főtitkári beszámolóban nincs mód részletesen bemutatni 
egy olyan változatás és gazdag életutat, mint amilyen Kaán Károlye 
volt, de a pályafutásával kapcsolatos két gondolatsort azért engedjenek 
meg. 
Kiváló erdészpolitikus és közgazda volt, aki az erdőgazdálkodást a 
nemzetgazdaság egészének figyelembevételével képviselte. Bizo
nyította, hogy az erdészetnek fontos szerepe van - lehet - a népegész
ség- és a népjólétügyben. Elsők között ismerte fel, hogy az erdészet 
ügyét más ágazatokkal össze kell kapcsolni, a felmerülő feladatokat 
együtt kell megoldani. 
Tevékenységének középpontjában az államerdészet és az Alföld fásí
tása volt. Elévülhetetlen érdeme, hogy a trianoni békeszerzőilés után 
azonnal kidolgozta a gyökeresen megváltozott helyzetnek megfelelő er
dészeti politikát és haladéktalanul hozzáfogott annak megvalósításához. 
Munkájának eredménye törvényekben, jogszabályokban, könyvekben, 
röpiratokban és újonnan telepített, felújított erdők hektárezreiben való
sult meg. 
A másik gondolatkör - és itt személyes kötődésemet sem akarom véka 
alá rejtem - a természetvédelem érdekében kifejtett munkássága, ő t 
tekinthetjük a modern magyar természetvédelem egyik megteremtőjé
nek. 

„A természeti emlékek fenntartása" cíniü. általa írt kiadvány előszavá
ban ezeket olvashatjuk: 
„ Korunk .szédítően roliamos fejlődése legtöbb helyütt szinte váratlanul 
éles ellentétet teremtett a kulturális kérdések és a természet háztartá
sának érdekei között... 
A modem kultúra ugyanis sok tekintetben oly egoisztikusan és oly kö-
nyörtelenül bánik el a természeti alkotásokkal, hogy a védelem é.s a 
mentés munkája halaszthatatlan.1 

Kormány-akcziónak társadalmi tevékenységgel párosulva kell mielőbb 
közrehatnia arra, hogy a kultúra és a természet háztartásának éles el
lentétei lehetőleg kiegyenlítést nyerjenek. 
Ez nem jelent állásfoglalást a kultúra haladásával szemben. Csak a 
természet alkotásának kíméletét kérik annak barátai a haladó kultú
rától. " 
Ezt a gondolatsort 1909-ben fogalmazta meg. Teljes mértékben aktuális 
ma is, hiszen a tavaly nyáron elfogadott erdő- és természetvédelmi 
törvény (elnézést az egyszerű címhasználatért) Índoklá.sában hasonló 
gondolatok fogalmazódtak meg. 
A „Természetvédelem és természeti értékek" című 1931-ben megjelent 
könyve alapmű a természetvédelmi szakirodalomban. Az 1935. évi IV. 
törvénycikk összekapcsolja az erdő és a természetvédelem ügyét. Alap
elvei között egyértelműen felismerhetők Kaán törekvései, útmutatásai, 
munkái. 
Kaán Károly 1925-ben az őt ért támadások miatt visszavonul a közéleti 
munkából, és csak 1938-ban az Országos Természetvédelmi Tanács 
elnökeként tér vissza. Meggyőződéssel hirdeti az erdészet és termé
szetvédelem szoros kapcsolatát, sok esetben egymásra utaltságát. 
Kaán Károly 1940-ben halt meg. Köztudott, hogy Egyesületünk kél 
kitüntetési emlékérme közül az egyik az ő nevét, emlékét örökíti meg 
1984 óta. Megjegyzem, hogy 1995-ben az Európai Természetvédelem 
Éve és az első természetvédelmi törvényünk kihirdetésének 60. évfor
dulója alkalmából megszületett Farkas Lajos „Az erdők szerelmese" 
c. könyve, amely Kaán Károly életét dolgozza fel. A könvet az FM 
Erdészeti Hivatal utóbb kiadta. 

A mási k esemény , amelyről meg kívánok emlékezni 
1897. december 31-éhez kötődik. Ekkor jelent meg a Föld
művelésügyi Minisztérium rendelete, amely alapján Sel
mecbányán az Erdészeti Akadémia és a négy erdőőri szak
iskola (Temesvár-Vadászerdő, Görgényszentimre, Liptóúj-
vár, Királyhalma) mellett erdészeti kísérleti állomások léte-



sültek. Ezzel intézményesült az erdészeti kutatások ügye. E 
szervezet tekinthető a mai Erdészeti Tudományos Intézet 
jogelődjének, azaz 100 éves jubileumát ünnepelheti az 
ERTI. 

A rendele t megszületésében , a  kísérlet t állomáso k felállításába n jelen -
tős szerepe t játszot t a z OE E é s személ y szerin t Bedő Albert országo s 
főerdőmester, ezér t az ERTI és a z OEE 1908 . első felében rendezvény -
sorozat keretébe n fo g megemlékezn i errő l a  nagy jelentőségű szakma -
történeti eseményről . 

Tiszelt Közgyűlés! 
A múlt évi beszámolóm végén néhány pontban össze

foglaltam a következő" év általam legfontosabbnak ítélt fel
adatait. Ezekről szeretnék először beszámolni. 

A legfontosabb feladatunk a betervezett évfordulós ren
dezvényeink sikeres lebonyolítása volt. 

Egyesületünk múltjához méltóan kívántunk megemlékez
ni nemzetünk és szakmánk jeles eseményeiről: a Millecen-
tenáriumról, Egyesületünk alapításának 130. évfordulójáról 
és az 1936-os budapesti II. Nemzetközi Erdőgazdasági Kon
ferencia (mai nevén Erdészeti Világkongresszus) 60. évfor
dulójáról. 

Millecentenáriumi megemlékezés-sorozatunk csúcspont
ja az 1996. évi Ópusztaszeri Vándorgyűlés volt. Méltóbb 
színhelyet nem találhattunk volna és ráadásul az időjárás is 
kegyes volt hozzánk. 

Meg kel l jegyeznem, hog y m i erdésze k jogga l lehetün k büszké k e  tör -
ténelmi emlékhel y kialakításában , létrehozásába n végzet t munkánkra . 
Látogatók százezrei élvezhetik az erdőtelepítés, fásítás jótékony hatását , 
a Csete György tervezt e gyönyörű „jurtaházakban" elhelyezett erdészet i 
múzeum, a  szabadtéri erdészet i kiállítá s látnivalóit . Ne m lehe t megha -
tódottság nélkü l elhagyn i a z erdő k templomá t é s a  korabel i berende -
zésekkel felszerel t erdészházat . Természetese n ne m erdészet i közremű -
ködéssel készült , d e azér t hossz ú idei g emlékezete s mara d vala -
mennyiünk számár a a  Feszty-körképen megelevened ő történelm i ese -
ménysor, amelyrő l jogga l mondhatjuk , hog y a  magyar né p legnagyob b 
történelmi pillanata i voltak . 

A Vándorgyűlést követően szerte az országban még szá
mos megemlékező ünnepséget rendeztek kollégáink. Több 
helyre elnökségünk tagjai is eljutottak, ahol honfoglalási 
emlékműveket, emlékoszlopokat avattak (például a Mecse
ki, a Nagykunsági, a Kiskunsági, a Kisalföldi, a Pilisi Rt. 
területén). 

A Millecentenáriu m jegyébe n zajlot t l e Telkibányá n a z Országo s Bá -
nyász-Kohász-Erdész Találkozó . Zirce n pedi g ebbő l a z alkalombó l 

avatták fe l Maje r professzor ú r emléktábláját a  múzeu m panteonjában . 
Mindkét eseménye n a z elnöksé g i s képviseltett e magát . 
Az Egyesüle t júliu s 31-é n avatt a millecentenárium i kopjafájá t Buda -
pesten a  Vajdahunyadvár főbejáratánál . A  rangos . Budapes t egyi k leg -
látogatottabb helyé n felállítot t kopjafá t Kalit Miliály hétfalus i fafarag ó 
készítette a  vtgándpetend i fafarag ó táborban . 

A Millecentenárium alkalmából egy emlékérmet adtunk 
ki, melynek egyik lapja Árpád nagyfejedelmet ábrázolja a 
Honfoglalásra emlékezve, míg a másik lapján egy hatalmas, 
életerős tölgyfa 130 éves Egyesületünket szimbolizálja. 

Időrendben a következő nagyrendezvény szeptemberben 
volt Sopronban, ahol a II. Nemze tköz i Erdőgazdasági 
Kongresszus és a IUFRO IX, Kongresszusának 60. évfor
dulóját, ünnepeltük 2 napos megemlékező konferencia ke
retében nemzetközi részvétellel. A fél-félnapos előadásso
rozatot mindkét napon tanulmányút egészítette ki a Tanul
mányi Erdőgazdaság Rt., a Kisalföldi Erdészeti Rt. és Fer
tő-Hansági NP Igazgatóság szervezésében. A konferencia 
megrendezését jelentős mértékben támogatta az ÁPV Rt., 
amit most is köszönünk. 

Az évfordulór a megcsináltattu k a z 1936-a s rendezvén y szint e művész i 
kivitelű jelvényének másolatá t „I n memórián 1936-1996. " feliratta l ki -
egészítve. A  jelvényt a  rendezvén y résztvevő i kapták . 

Ünnepi, nyilvános választmányi ülés keretében emlékez
tünk meg egyesületünk alapításának 130. évfordulójáról Bu
dapesten, 1996. december 9-én. Az ünnepi külsőségek kö
zepette köszöntők, visszaemlékezések, előadások hangzot
tak el. Mindezt kiegészítette a Pártoló Tagok Tanácsa tag
jainak merített papírra nyomott emlékoklevéllel és emlék
éremmel való kitüntetése. 

Nyírádi Lajo s tagtársun k erdészet i témáj ú érem - é s jelvénygyűjtemé -
nyéből ki s kiállítás , a z err e az alkalomra kiadot t levelezőla p é s a  posta 
jóvoltából els ő nap i bélyegzé s várt a a  résztvevőke t a z előcsarnokban. 
Minden résztvev ő megkapt a a z évfordulóra veretet t bron z emlékérmet . 
Az ünnepséget Wagne r Károlyra , Egyesületünk egyi k alapítójára val ó 
főtitkári megemlékezésse l é s a z FM panteonjában lév ő szobrának meg -
koszorúzásával fejeztü k be . 
Az Erdészet i Lapokba n januártól kezdv e közöltü k dr. Király Pál főtit -
kár-elődöm cikksorozatá t egyesületün k történetéről , mel y soroza t mint -
egy felvezett e a  december i ünnep i megemlékezést . 

Itt jegyzem meg, hogy a három évfordulóval kapcsolatos 
központi rendezvényeken elhangzott előadásokat össze
gyűjtve „A millecentenárium éve az OEE-ben" címmel az 
Erdészettörténeti Közlemények XXX. köteteként kiadta 

egyesületünk a Nyírerdő Rt. és a Mát
ra-Nyugatbükki Erdészeti Rt. anyagi 
támogatásával. A kötet szerkesztését 
dr. Oroszi Sándor, az Erdészettörténeti 
Szakosztály elnöke végezte el - kö
szönet érte. 

Itt köszönö m me g dr. Király Pálnak a  háro m 
évfordulóval kapcsolato s rendezvénysoroza t 
megtervezésében nyújtot t nélkülözhetetle n se -
gítségét. 

Tisztelt Közgyűlés! 
A felsoroltakból is talán érzékelhe

tő, hogy nagyon gazdag programot ter
veztünk és valósítottunk meg, talán 
erőnkön leiül is vállaltunk, ráadásul 
ezek mellett egyéb feladatunk is volt 
bőven. 

Ugyancsak kiemelt feladatunk volt 
az egyesület új alapszabályának elké
szítése. Erről később részletesebben 



szólok, ezért most csak jelentem a Közgyűlésnek, hogy az 
Alapszabály is, és az azt kiegészítő' önálló Választási Sza
bályzat is elkészült. 

Célul tűztük ki, hogy áttekintjük az ágazat és ezen belül 
az egyesület közönségkapcsolatát és kísérletet teszünk stra
tégia kidolgozására. 

Azt kell mondanom, hogy nagyon sok kisebb-nagyobb 
lépést tettünk szakmánk és egyesületünk meg- és elismer
tetése, közönségkapcsolatunk javítása és szélesítése érdeké
ben, de stratégia kidolgozására nem futotta erőnkből (időnk
ből). 

Az e téren kiiejtett tevékenységünk zömmel az ifjúság
hoz, a gyerekekhez, az oktatáshoz kötődik. Megalakult az 
Erdészeti Erdei Iskolák Szakosztálya, 30 fő részvételével 
megtartottuk a II. Erdőpedagógiai Szemináriumot, lebonyo
lítottuk a „Játék erdőn-mezőn" pályázatot, más egyesületek
kel közösen részt vettünk a Madarak és fák napja játszóna
pon, elkészült „Az erdő és az ember" című videofilm, me
lyet az erdészeti rt.-k terjesztenek elsősorban iskolák és ta
nárok között. Eddig 600 db kazetta került kihelyezésre. Na
gyon jó a fogadtatásuk. Remek kapcsolatok alakultak ki pl. 
a Kisalföldi Erdészeti Rt. és a Győri Tanítóképző' között. 
Nagy ütemben szaporodnak az erdészeti erdei iskolák. 

E témával kapcsolatban támogatjuk a FAGOSZ által ki
dolgozott „Marketing program az erdőgazdálkodás és a fá
ból készült termékek társadalmi megítélésének jobbítására" 
című marketing stratégiát, melynek alapja a „Szövetség az 
Erdőért, a Jövőért" és a „Természetes fa" program. Az ezek 
kapcsán megjelentetett két színes prospektus (melyben meg
jelenik az Egyesület is) remek kezdés, de folytatni kell a 
munkát. 

A vigándpetendi fafaragó tábor, az „Év fája" mozgalom 
is a fenti célokat szolgálja. 

Megemlítem, hogy kezdeményezésünkre ez év júniusá
ban Kaposváron az Erdészeti Lapok szerkesztői találkoztak 
és „Erdőgazdálkodás és közvélemény" témában munkaér
tekezletet tartottak. Együttműködésünk, együttgondolkodá
sunk nagyban segítheti törekvéseink megvalósulását. 

A beszámolási időszakban - részben rendezvényeink 
kapcsán - számos esetben szerepeltek tisztségviselőink a 
rádióban, televízióban a szakmát, munkahelyüket, egyesü
letünket képviselve. 

Két szereplésünke t kiemelek . Mindkett ő a  „Magyaro k cselekedetei " 
TV-filmsorozathoz kötődi k é s maradand ó alkotás . A z első Bedő Alber t 
szakmai működését , a  másodi k székházun k történeté t dolgozt a fe l ma -
gas színvonalon , d e a  nagyközönség számár a i s élvezete s módon . Kö -
szönet illet i Kertés z Józsefet , Pápa i Gábor t ezze l kapcsolato s szer -
vező munkájáért . 

Kiemelt feladatunknak tartottuk egy nagyszabású erdő
telepítési program előkészítésében valő részvételünket, hi
szen sajnálatos mődon az 1990-ben meghirdetett 10 évre 
szóló, 150 000 ha erdő telepítését célul kitűző program csak 
részben valósul meg. Az elmaradás okai közismertek: a tu
lajdonviszonyok átalakulása, rendezetlensége és a tervezett
nél jóval szerényebb állami támogatás. 

Az előkészülete k kapcsá n tárgyalásoka t folytattun k é s folytatun k a 
Földművelésügyi é s a  Munkaügyi Minisztériumokkal , a  Közmunka Ta-
náccsal. E  tére n telje s összhangba n együttműködün k a z EFDOSZ-sza l 
(Erdészeti é s Faipar i Dolgozó k Szakszervezetével) . 
Elődeink j ó példájá t hasznosítv a szorgalmazzu k a z erdőtelepítése k fo -
kozását, mer t 
- terület - é s vidékfejlesztés i céloka t szolgál , 
- eze n keresztü l szociáli s é s jólét i hatásoka t fej t ki , 
- kapcsolato t terem t vag y teremthe t a z állam i vagyonkezelő k é s a  ma-
gántulajdonosok vag y azo k szervezete i között , 

- egyesíthet i a z állami támogatást , a  magánerőforrásokat, ső t a  külföld i 
támogatásokat-befektetéseket is , 
- a z EU-hoz való csatlakozásunk napirendr e kerülésével agrárstratégia i 
gondokat oldha t meg , hisze n óriás i mezőgazdaság i területe k má s cél ú 
hasznosítását kel t maj d megvalósítani . 
Egy ilyen nagyarányú erdőtelepítési program megvalósításának előmoz -
dítása vonz ó felada t Egyesületün k számára , hisze n rövideb b távú érde -
keket i s szolgáln a a  munkanélkülisé g csökkentés e révén , hosszab b tá -
von viszon t nagyba n elősegíthet i E U csatlakozás i szándékun k megva -
lósulását. 

Tisztelt Közgyűlés! 
Hosszú évek óta várt folyamat zárult le 1996 nyarán, amikor 
is a Parlament egy időben elfogadta az erdő, a vadászati és 
a természet védelméről szóló törvényt. 

Nyugodtan állíthatjuk, hogy a törvény-előkészítési mun
kából Egyesületünk derekasan kivette részét az előzetes 
egyeztetésektől a parlamenti bizottságok ez irányú munká
jába való bekapcsolódásig. Számtalan ésszerű javaslatot tet
tünk, még több munkaközi anyagot bíráltunk-értékeltünk. 
Többször csak agresszív lobbyzással értük el céljainkat. 
Megismertük a törvényalkotás mechanizmusát. Rá kellett 
jönnünk, hogy a szakmai érvek önmagukban kevesek érde
keink érvényesítésében. 

Végül is megszülettek és hatályba is léptek a törvények. 
Mint ahogy lenni szokott, menet közben számtalan problé
ma merült fel, melyek zömét - ha késve is - a végrehajtási 
rendeletek megoldották. 

Ezek a törvények korszerűek, a nemzetközi normákat, 
hatályos nemzetközi kötelezettségeinket figyelembe veszik 
és nagyon szigorúak. 

Sok gazdálkodó csak most döbbent rá, hogy milyen szi
gorúak és nemtetszésüknek is hangot adnak. Azt gondolom 
azonban, hogy most már jobb lenne, ha a törvények módo
sítása helyett azok végrehajtásán fáradoznánk. 

Jelzem, hog y most , a  hóna p végé n Egyesületün k Sopronban , a  WO -
OD-TECH kereté n belü l a  „Merr e tar t a  magya r erdőgazdálkodás? " 
című konferenci a plenári s ülésé n a  parlamenti párto k egy-egy képvise -
lőjének (é s szakértőinek ) részvételéve l a  három törvénnye l kapcsolato s 
eddigi tapasztalatoka t értékeli . 
Az elmúlt időszakba n i s számos jogszabály-tervezetet véleményeztünk . 
A jogszabályalkotás folyamatáb a val ó bekapcsolódásunk ne m változot t 
semmit, aza z minden t a z utols ó pillanatba n kapun k me g véleménye -
zésre vag y a z utols ó pillanatba n hívna k meg  egy-eg y terveze t tárgya -
lására. 
Külön tesze k említés t a  privatizáció s törvén y tervezet t módosításáról , 
amely a  1 0 ha alatt i erdőtestek , aza z további kb . 40 00 0 ha állam i erd ő 
privatizációját tett e voln a lehetővé . 
Egyesületünk ne m tudott hatékonyan fellépni a  módosítás ellen, viszon t 
társadalmi természetvédelm i szervezete k -  elsősorba n a  WWF -  meg -
akadályozták a  törvénymódosítás eze n részéne k szavazásr a vitelét . E z 
is jelzi, hog y szüksége s voln a a  társadalmi természetvédelm i szerveze -
tekkel jobba n összehangoln i törekvéseinket , akcióinkat . 

Tisztelt Közgyűlés! 
Az Egyesület taglétszámáról, szervezeti ügyeiről, az egye
sületi életről szeretnék a továbbiakban beszámolni. 

Taglétszámunk: 1997. július 1-én 4010 fő (ebből: nyug
díjas 913, tanuló 63 fő). 129 fővel csökkent létszámunk 
1996 májusához képest. Rendkívül alacsony a tanulók szá
ma, ami egyesületi életünk jövője szempontjából kedvezőt
len. Ennek kapcsán vetődik fel az iskolák és az Egyesület, 
a tanárok és az egyesület kapcsolata is. Úgy vélem, hogy 
ezt a kérdést folyamatosan napirenden kell tartania a min
denkori elnökségnek. 

A lapelőfizetők száma 3603 fő (ebből 3506 fő egyesületi 
tag). Ez néhány fővel több, mint az elmúlt évben az előfi
zetők és laptámogatók együttes száma (3591 fő). 



Az egyesületi élet ma már 37 HCs-ban, 17 Szo-ban és 
3 bizottságban (szerkesztő-, díj-, ellenőrző" bizottság) folyik. 

A beszámolási időszakban egy HCs és egy Szo kezdte 
meg működését. A HCs az Országos Mezőgazdasági Mi
nősítő Intézetben alakult. Az Erdészeti Erdei Iskolák Szak
osztálya pedig az elnökség javaslata és a választmány elvi 
támogatása nyomán kezdte meg működését. Kiemelem, 
hogy mindkét szervezeti egységben számos nem erdész 
képzettségű kolléga is bekapcsolódott a munkába. Az egy
ségek igen aktívan dolgoznak. Megalakulásuknál a főtitkár 
képviselte az elnökséget. 

Mindkét közösségnek sikeres munkát kívánunk és kíván
juk, hogy sok örömöt találjanak közös munkánkban. 

Az elnökség és a választmány üléseit az alapszabálynak 
megfelelően tartotta meg. 

Itt említem meg, hogy Csók a Péte r főtitkárhelyettes urat 
a FAO Európai Erdészeti Bizottsága Genfben újabb két évre 
alelnöknek megválasztotta. Amellett, hogy nagy örömmel 
gratulálunk e megtisztelő megbízatáshoz, kérjük, hogy le
hetőségei szerint tegyen meg mindent a magyar erdőgaz
dálkodás meg- és elismertetése érdekében. Ehhez türelmet, 
kitartást és jó egészséget kívánunk neki. 

A szokáso s ősz i titkári-szakosztályvezető i értekezlete t taval y október -
ben Szentendrén, a  Pártoló Tagok Tanácsának ülését pedig az Egyesüle t 
Könyvtárában e z é v áprilisába n tartottu k meg . 
A HCs-ok , Szo-o k tevékenységérő l lehetőségein k szerin t beszámoltun k 
az Erdészet i Lapo k „Egyesület i hírek " rovatában . Természetese n e z 
csak olya n mértéki g történhetet t meg . amilye n mértékbe n m i i s tájé -
koztatást kaptun k a  tagságtól . 
Már a korábbi években is említettem, hogy a HCs-okban 

és a Szo-okban folyó munka adja a tagság számára az egye
sületi élet vonzerejét, savál-borsát. Ezért e szervezeti egy
ségek titkáraim-elnökeire igen felelősségteljes munka hárul. 
Itt is megköszönöm önzetlen munkájukat. Kérem, hogy szak
mai missziónak számító tevékenységüket folytassák töretlen 
hittel, meggyőződéssel tagtársaink és szakmánk érdekében. 

Tisztelt Közgyűlés! 
Az egyesületi közvéleményt az elmúlt néhány hónapban 
többször foglalkoztatta az elnökségben felszínre került né
zetkülönbségek, viták és az elnökségből való kiválások híre. 

1994-ben az alapszabály módosítása nyomán létszámá
ban duplájára bővült elnökség kezdte meg tevékenységét. 
Mi ezt igen nagy előnynek és erőnek tartjuk, mert egy jobb 
munkamegosztás lehetőségén túl úgy értékeljük, hogy a 
munkahely, tapasztalat, érdeklődési kör, képviselt szakterü
let, érdekeltség stb. szempontjából változatos összetétel a 
tagság szélesebb körét képviseli és ez a sokszínűség az 
egyes kérdések, feladatok, problémák többirányú megköze
lítését, kitárgyalását teszi lehetővé. Ezt az adottságot, sok
színűséget első perctől kezdve a mai napig is elnökségi 
munkánk erejének és előnyének tartom. 

Ez persze azzal járt, hogy egyhangú döntést súlyosabb 
témában csak igen ritkán tudtunk hozni. Általában többségi 
vélemény alapján foglalt állást az elnökség és ez jelent meg 
egyesületi állásfoglalásként. A kisebbségi álláspont nem ke
rült ismertetésre, az csak a szavazati arányban jelentkezett. 

A legnagyobb vitákat kiváltó témák az erdészeti alappal, 
az államerdészet kialakításával, a kárpótlással és ennek kap
csán a 20 AK-val kapcsolatban merültek fel. 

A viták nyomán az elmúlt év őszén Rakoncza y Zoltá n 
alelnök, ez év tavaszától dr . Gőbölő s Anta l régióképviselő 
felfüggesztette aktív elnökségi munkáját. Haraszt i Gyul a 
régiőképviselő pedig munka- és lakóhelyváltoztatás miatt 

lemondott. Helyére a régió HCs-jai - tanácskozási joggal -
Cse rép J á n o s vezérigazgatót kooptálták. 

A májusi elnökségi ülésen egy, az erdészeti alappal kap
csolatban a földművelésügyi miniszter úrnak közösen (FA
GOSZ, OEE, Magyar Agrárkamara, TEOSZ, MOSZ Erdé
szeti Választmánya) írt levél kapcsán alakult ki vita, ame
lyet követően Ste iner József alelnök bejelentette lemondási 
szándékát. 

A júniusi elnökség i ülése n ismé t megtárgyaltu k a  vitatott kérdés t és az 
elnökség jövőbeni munkáját . Rakoncza y Zoltá n é s Gőbölő s Anta l is -
mét bekapcsolódta k a  munkába , mí g Steine r Józse f lemondott . íg y a z 
elnökség nélkül e kezd i me g működéséne k utols ó évét , am i tulajdon -
képpen csa k kilen c hónap , mer t 1998-ba n ter v szerin t májusba n les z a 
tisztújító közgyűlés . 
E rövi d idősza k legfontosab b feladat a -  é s ezze l a z elnöksé g telje s 
mértékben egyetér t -  a z ú j választás , a  tisztújítá s alapo s előkészítés e 
lesz. 

Az elnökség a választmánytól azt a feladatot kapta, hogy 
az amúgy is többször módosított alapszabály helyett az 
1994. évi választások tapasztalatait is figyelembe véve új 
alapszabályt terjesszen az 1997. évi közgyűlés elé, amely a 
választási szabályok pontatlanságait, hiányosságait is küszö
bölje ki. 

Az elnöksé g a  főtitká r vezetéséve l eg y bizottságo t hozot t létre , amel y 
több hónapo s kemén y munkáva l a  korább i módosításo k é s a  HCs-ok , 
Szo-ok töb b szá z javaslatána k felhasználásáva l végü l i s eg y ú j alap-
szabályt é s egy önáll ó választás i szabályzat tervezeté t készítette el . Sok-
órás vit a után. kisebb-nagyobb módosításokka l a  választmány mindket -
tőt elfogadt a Mive l a  választási szabályza t jóváhagyása a  választmány 
hatásköre, a z alapszabál y pedi g a  közgyűlésé , ezér t ez t a  ma i napo n 
az elnöksé g a  tisztel t Küldöttközgyűlé s el é terjeszti . 
A munk a jelentőség e é s nagyságrendj e miat t a  bizottsá g tagjai t né v 
szerint i s megemlítem é s egyútta l it t i s kifejeze m köszöneteme t a  mun-
kában val ó részvételükért : 
Bánó Lászl ó (Visegrád) , dr . Lui b Nándo r (Budapest) , dr . Marja i 
Zoltánné (OEE  Titkárság) , Puská s Lajo s (Gyula) , Tihany i Gyul a 
(Nagykanizsa), Tót h Mikló s (Budapest) . 
E munkával kapcsolatba n megemlíte m még , hog y a  bizottság kísérlete t 
tett eg y soka k álta l nagyo n vár t szakma i etika i kóde x összeállításár a 
is. Ne m vol t elegend ő id ő javaslatunk kiérlelésére , ezér t e z a z anya g 
nem kerül t a  választmán y elé . Azonba n a  beérkezett véleménye k alap-
ján i s úg y ítéle m meg , hog y a z „Etika i irányelvek " elnevezés t kapot t 
anyagba fektetett munká t kár lenne veszn i hagyni. Örülnék, ha lennéllek 
vállalkozók a  munk a tovább i folytatásár a é s megszületn e egy , a  nag y 
többség álta l elfogadot t „Etika i irányelv-gyűjtemény" . 

Tisztelt Közgyűlés! 
Pénzügyi helyzetünkkel részletesebben az EB elnöke is fog
lalkozik, én csak néhány témát érintek ezzel kapcsolatban. 

- Az Egyesület pénzügyi helyzete stabil, tartalékai 1996-
ban csak a tervezett mértékben csökkentek. A csökkenést 
az 1996-os ünnepi események többletköltségei okozták. A 
csökkenést a tavalyi közgyűlésen előre jeleztem beszámo
lómban. A tartalékok féléves működést tesznek lehetővé. 

- A  pénzügy i stabilitá s egyi k pillér e a  jogi tagvállalatain k álta l fizetet t 
támogatás. A  támogatás t ezúto n i s köszönjü k a  jogi tagvállalato k ve -
zetőinek é s munkatársainak . 
- A  mási k f ő bevétel i forrásun k a z egyén i tagdíj . A z 199 5 ót a válto -
zatlan tagdíj az Erdészeti Lapok előállítási költségé t messze ne m fedezi. 

Az áprilisi választmányi ülésen döntés született az 1998. 
január 1-től történő tagdíjemelésről. A tagdíj javasolt mér
téke az Erdészeti Lapok előfizetésével 1800 Ft/év, nyugdí
jasoknak és tanulóknak 1080 Ft/év. 

- A  harmadi k tervezet t bevétel i forrásun k a  beutaztatásbó l származ ó 
bevétel. Sajno s a z ide i évbe n lemondáso k miat t a z it t tervezett bevéte l 
zöme kiesik . 
- A  negyedi k forrásun k a  pályázatok útján elnyerhető összegek. Pályá -
zatokat elsősorba n a z Erdészet i Lapo k támogatásár a nyújtottun k be . 
1997-ben a z alábbi helyekr e adtun k vag y adun k be pályázatot: MTESz , 



Pro Cultura Alapítvány , OMFB , Erdészet i Alap , KKA , eddi g 80 2 00 0 
Ft-ot nyertün k el . 
- Természetese n m i i s éltün k a  lehetőséggel , hog y támogatóink , tagja -
ink SZJA-ju k 1%-á t Egyesületün k javár a ajánlhassá k fel . Költségveté -
sünkben 1  MFt-o t terveztün k e  rovaton . Kíváncsia n várju k a  szeptem -
bert, amiko r várhatóa n kiderü l a  támogatá s mértéke . Támogatóinkna k 
ezúton fejezzü k k i köszönetünket . 

Itt a pénzügyeknél jelentem a Közgyűlésnek, hogy a be
számolási időszakban az alábbi támogatás jel legű kifizeté
seket teljesítettük: 
Kincses Benjámin 8 gyermekes özvegy 
erdőmérnök segélyezése 30 000 Ft 
Majer Antal zirci emléktáblájának 
elkészítéséhez hozzájárulás 50 000 Ft 
Vigándpetendi fafaragótábor támogatása 
(ennek fejében kaptuk a millecentenáriumi 
kopjafát) 150 000 Ft 
Kiállítás támogatása (WOOD-TECH) 50 000 Ft 
Dr. Tóth Béla részére (konferencián való 
magyar részvétel támogatása) 40 000 Ft 
Könyvajándék (HCs titkárok, Szo-vezetők, 
elnökségi tagok, Játék erdőh-mezőn pályázat 
nyertesei) 100 000 Ft 

Egyesületünk számos, részben már hagyományos nagy
rendezvény szervezője vagy társszervezője volt a beszámo
lási időszakban. Ilyenek voltak: 

- IV. Országos Erdészeti Találkozó (Sopron, 1996. au
gusztus) 

- III. Erdész-faiparos találkozó (Pécs, 1996. október) 
- Országos bányász-kohász-erdésztalálkozó (Telkibánya, 

1996. október) 
- II. Erdőpedagógiai Szeminárium (Árpádtető, 1997. áp

rilis) 
- II. Erdő és klíma konferencia (Sopron, 1997. június) 
- Pannóniai ' 97 (magyar, szlovén, osztrák erdészek ta

lálkozója, Szombathely, 1997. június). E rendezvény jelen
tőségét növeli, hogy 25 . alkalommal került megrendezésre 
és a korábbi gyakorlatnak megfelelően most is - kitűnően, 
ami a szombathelyi Erdészeti Rt. és a HCs érdeme. 

-Erdésze t i szaklapok szerkesztőinek szakmai találkozója 
(Kaposvár, 1997. június) 

- Erdésznők II. Országos Találkozója (Eger, 1997. júli
us). A találkozót az „ E G Y Ü T T ' jelszó jegyében szerveztük. 
Az elhangzott előadások, hozzászólások első
sorban a szakmai és baráti összefogás szüksé
gességét hangsúlyozták. A résztvevő 120 er-
désznő nevében is köszönetünket fejezzük ki 
a rendező Mátra-Nyugatbükki Erdészeti Rt.-
nek és a Mátrai HCs-nak. 

Itt kel l megjegyeznem , hog y a z OE E közreműködé -
sével a z ÁESZ Kecskemét i Igazgatóság a é s a  Kiskun-
sági Erdésze ü Rt . megkezdt e a z 5 . Európa i Erdészet i 
Tájfutó versen y szervezését . A  versen y 1998 . júniu s 
24-27. közöt t Bugaco n les z é s minteg y 100 0 f ő ven -
déget várunk . 

bélyegkiadás stb. Ez is hozzátartozhat szakmánk megismer
tetéséhez, népszerűsítéséhez. Migende úr közreműködésével 
tárgyalások folynak egy közös német-magyar „év fája" ki
választásáról. 

A tavalyi Közgyűlésen jeleztem, hogy Egyesületünk a 
FÁÉT (Fagazdasági Érdekegyeztető Tanács) hivatásrendi 
oldalán tagként szerepel, de az érdemi munka még nem kez
dődött el. 

Most jelenthetem , hog y a  Nemzet i Agrárprogra m ( a NAP ) é s néhán y 
törvény, illetv e törvénymódosítás i javasla t kapcsá n a  „gépeze t bein -
dult". Min t ismeretes , a  NAP téziseibe n méltatlanul  kevé s sz ó eset t a z 
erdőgazdálkodásról. A  FÁÉ T els ő nagyobb sikeréne k tekinthető , hog y 
kidolgozta a  NA P erdészet i téziseit , amelye k remélhetőle g szerve s ré -
szét fogjá k képezn i a  véglege s programnak . 

A FÁÉT munkájában Valenti n Károl y alelnök, mint az 
O E E szakértője tevékenykedik, míg Schmotze r Andrá s el
nök Szebeni László vezérigazgatóval a FAET képviselőjé
vel a FÉT-ben (Földművelésügyi, Élelmiszeripari és Fagaz
dasági Érdekegyeztető Tanács). 

Az 1996. őszén újjáalakult MTA Erdészeti Bizottság el
nöke, dr. Sólymos Rezső a bizottság munkájába állandó 
meghívot tként bekapcsolódási lehetőséget biztosított az 
OEE-nek. A főtitkár képviseli Egyesületünket a bizottság
ban. 

A kapcsola t élő és szoros. Az Erdészeti Lapokon keresztül tájékoztatju k 
tagtársainkat minden közérdeklődésre számottartó bizottsági é s albizott -
sági eseményről , rendelkezésünkr e bocsátot t jegyzőkönyvekről , állás -
foglalásról, a  felhívásró l é s meghívásról . 

A Pro Silva Hungáriáé F M kitüntetés odaítélését előké
szí tő bizottság munkájában az F M Erdészeti Hivataltól 
meghívást kapott az O E E is. Egyesületünket a főtitkár kép
viseli. 

Az FM Vadgazdálkodási Szakbizottság tagjai közül tö
rölték az OEE-t, melyet a korábbi években a főtitkár kép
viselt. 

Jónak és korrektnek ítéljük kapcsolatainkat az ágazati 
érdekvédelmi szervezetekkel: az EFDOSZ-szal, a FAGOSZ-
szal, a TEOSZ-szal, a M O S Z Erdészeti Választmányával, 
az Agrárkamarával és a MTESz-szel . 

A MTESz-sze l fennáll ó kapcsolatunka t -  nemcsa k azért , mer t „szál -
lásadó gazdánk " -  külö n i s kiemelem . Szervezetün k működtetésébe n 

Gépkocsibemutató az Ipolyparton 

Örömmel tájékoztatom a Közgyűlést, hogy 
„Az, év fája" mozgalom folytatódik és a ku
ratórium a kislevel ű hársa t válsztotta 1997 
fájává. Erről tájékozódhatott az Erdészeti La
pok hasábjairól minden olvasó. Jó lenne egy 
kicsit továbblépni és a kiválasztott fafajra la-

likáciő más folyóiratokban, képeslap-, érme-, 



hallatlan nag y é s nap i segítsége t kapun k (természetese n a  szolgáltatá -
sokért fizetünk ) é s Egyesületün k a  MTES z szakma i é s irányítás i mun -
kájában i s tevékenye n rész t vesz . Pályázatain k révé n a  MTESz részér e 
adott állam i támogatásbó l i s részesültünk . 

Röviden szeretnék szólni külkapcsolatainkról 
Egyesületünk tagja a „PRO SILVA" szervezetnek és az 
„Európai Természeti és Nemzeti Parkok Szövetségednek. 

Rendeződni látszik tagságunk az „Európai Erdészek Szö-
vetségé"-ben, ahol is kormányzótanácsi határozat született, 
hogy az 1998. évi kongresszusig az eredeti 500 ECU tag
díjat kell fizetnünk a teljes jogú tagsághoz. 

Hasznos lenne számunkra a szövetség munkájában részt 
venni, mert e szervezetnek igen szoros a kapcsolata az EU-
val és az európai erdészeti stratégia összeállításában is 
kulcsszerepet tölt be. 

Az Egyesüle t hagyományosa n j ó kapcsolata i a  külföld i társegyesüle -
tekkel szilárdak . Meghívá s alapjá n rész t vettün k l- l főve l a  német, a z 
osztrák é s a  horvát erdészet i egyesülete k közgyűlésein . 
Célunk a  tagsá g miné l széleseb b rétegéne k lehetőv é tenn i a  külföld i 
tanulmányutakon, továbbképzéseke n val ó részvételt . Ezze l egyidejűle g 
minél több külföldi csopor t fogadásával , szakma i tanulmányútjai k szer-
vezésével segítjü k él ő kapcsolatian k bővítését , a  magya r erdőgazdál -
kodás é s természetvédele m megismertetését . 
A beszámolás i idaszakba n a z Egyesület központ i szervezésébe n 14 8 f ő 
vett részt görög, finn , osztrá k vagy német  tanulmányúton . Idé n mé g 5 8 
fő kiutazás a várhat ó a z USA-ba , Törökországba , illetv e Thaiföldre . 
A Bajo r Nemzet i Par k két munkatársána k tapasztalatcseré t szerveztün k 
a Visegrád-Mogyoróhegyi é s a  Pécs Arpádtető i Erdészet i Oktatás i Köz -
pontba. 
Beutazó csoportun k eddi g sajno s ne m volt, augusztusr a várhat ó egy 2 2 
fős német  csoport , é s érdeklődi k eg y 1 5 fő s své d csopor t is . 

Megemlítem, hogy a Deutsche Waldjugenddel, személy 
szerint Rolan d Migend e úrral 1990 óta van kapcsolatunk, 
aki igen jelentős segítséget nyújtott eddig is az ifjúság er
dészeti szemléletű természetismereti nevelésében. Ez év áp
rilisában második alkalommal tarthattuk meg az „Erdőpe
dagógiai szeminárium"-ot, melynek költségeit a német-ma
gyar környezetvédelmi megállapodás alapján Migende úr 
közbenjárására a német kormány biztosította. 30 főrészesült 
az egyhetes kirándulásokkal, bemutató foglalkozásokkal tar
kított árpádtetői továbbképzés élményeiben és reméljük, 
hogy az ott tanultakat mindenki jól tudja hasznosítani a saját 
munkahelyén. 

A palettát gazdagítják a HCs-ok és Szo-ok által létesített, 
ápolt külföldi kapcsolatok és az általuk szervezett ki- és 
beutazások. A titkárság több esetben besegített ezen utak 
szervezésébe és természetesen a jövőben is szívesen állunk 
rendelkezésre e tekintetben is. 

Tisztelt Közgyűlés! 
Külön szeretnék szólni könyvtárunkról, lapunkról és a tit
kárságról. 

A tavalyi közgyűlésen jeleztem, hogy' könyvtárunkban 
egy modern számítógépes nyilvántartást kell bevezetni, ki
építeni. Az elmúlt évben csak más könyvtárakban folytatott 
tájékozódásig jutottunk el a nagyfokú leterheltség miatt. E 
munka elkezdését azonban nem célszerű sokáig elodázni. 

E helyütt köszönöm meg Riedl Gyula bácsinak, könyv
tárunk őrének a könyvtárat rajongásig szerető munkáját, 
gondosságát , pontosságát , lelkiismeretességét. Külön is 
megemlítem és köszönöm a „Magyarok cselekedetei" TV-
sorozat két epizódjának (Bedő Albert, OEE székház) előké
szítéséhez nyújtott nélkülözhetetlen segítségét. 

Természetesen nem mulaszthatom el, hogy a 135 éves 
,Erdészeti Lapok"-ról ne szóljak. Úgy érzem lapunk nép
szerű tagságunk körében és ebben igen nagy szerepe van a 

főszerkesztő mellett a még ma is aktívan tevékenykedő 
Jéröme Ren é bátyánknak, tisztelt tagtársuntalak. 

Fontosnak tartom, hogy a határainkon túli magyar szak
emberekkel ma már rendszeres kapcsolata van a lapnak. 
Örülünk, hogy anyanyelvükön írott cikkeiket megjelentet
hetjük. Jó lenne, ha szélesedne a kör és minden magyarlakta 
vidék szakembereivel sikerülne párbeszédet kialakítani. Na
gyon örülnénk, ha a Kanadába végzett vagy a világ más 
tájaira került kollégáink is megtisztelnének írásaikkal. 

A lap által meghirdetett második pályázat - Játék erdőn
mezőn - eredményhirdetésén is túl vagyunk. A siker, a ha
tás jelentős. Az ötlet beváltotta a reményeket. A Kiss Áron 
Magyar Játék Társaság üdvözölte kezdeményezésünket, 
részt vett a pályázatok elbírálásában és felajánlotta a további 
segítséget. Minden pályázónak küldtünk oklevelet, 54-en 
kaptak könyvajándékot és húsz itthoni és erdélyi gyermek 
és pedagógus táborozhatott Vigándpetenden. 

Végezetül a háromtagú titkárság munkáját említem. A 
nyilvántartások körüli kisebb gondok ellenére elismeréssel 
szólok tevékenységükről, kemény munkát végeznek. Külön 
is kiemelem az ügyvezető titkár dr . Marja i Zoltánn é lel
kiismeretes, pontos és költségérzékeny munkáját. Nagy ér
deme van az egyesület stabil és tervszerű pénzgazdálkodá
sában is. 

Tisztelt Közgyűlés! 
Ezzel befejeztem beszámolómat az elmúlt közgyűlés óta el
telt időszakról és néhány pontban összefoglalva szeretném 
jelezni az előttünk álló, nem egészen egy esztendő általam 
fontosnak ítélt feladatait: 

- a z 1998 . év i egyesület i tisztújítá s korrek t é s jó elő -
készítése; 

- a z Egyesüle t anyag i stabilitásána k fenntartása , a z 
Erdészeti Lapo k legaláb b ilye n technika i színvonalo n 
való hav i megjelentetés e mellett ; 

- a z Egyesüle t egységéne k megőrzése , a  létszá m csök -
kenésének megállítása , lehetősé g szerin t a  taglétszá m 
emelése elsősorba n a  tanulóifjúsá g bevonásával ; 

- a z ágazat , eze n belü l a z Egyesüle t közönségkapcso -
latának áttekintése , stratégi a kidolgozása ; 

- bekapcsolódá s a  magya r erdészette l szembe n tá -
masztott E U igénye k megismerésébe , maj d széleseb b 
körű megismertetésébe , a z E U tagságr a val ó felkészülé s 
jegyében. 

Tisztelt Közgyűlés! 
Beszámolóm elején Kaán Károlyról, a szakemberről emlé
keztem meg, pedig ő mint ember is kivételes személyiség 
volt. Kemény és követelménytámasztó volt mindenkivel, de 
leginkább önmagával szemben. Eletében mindvégig nagy 
ideáljának, a „legnagyobb magyar"-nak, gróf Széchenyi Ist
vánnak útmutatásait akarta teljesíteni: 

„Sofajf tenni, s keveset látszani, 
előállni és mégis másnak engedni az elsőséget, 
legtöbbet áldozni, és legkisebb köszönetet se várni, 
szívben hordani mélyen a hazáért buzgó vért, 
s ne csak ajkon pengetni a hiú szót." 

Hogy mennyire időszerű és hiányzik-e ma, a mai Ma
gyarországon, a mai körülmények között ez a gondolkodás, 
ez a tartás, azt mindenki maga mérlegelje. Számomra na
gyon hiányzik és még mindig időszerű! E gondolatok je
gyében kérem beszámolóm elfogadását. 

Köszönöm figyelmüket. 
Üdv az erdésznek! 


